



LA FLAMA I L'ESPERIT

Som una flama d'amor testimoni que no calla.
(Lloem el Senyor, cant 199)

SITUACIÓ

Entrant a la plaça del Casal La Salle Sant Martí, a Veciana, en un cantó, a la dreta, hi veuràs el calcinal d'un arbre al damunt de la qual quatre barres d'acer aguanten un soc amb la forma d'una flama que el consumeix. És una escultura de Joan Baiget, professor del Campus La Salle. Si t'hi acostes, hi veuràs, per tota la soca, unes formes rodones de color groc fosc que representen impactes de bala.

SÍMBOLISME

Aquests bales ens recorden els màrtirs lasal·lians morts durant la guerra civil espanyola (1936-1939) a Catalunya, els cossos dels quals es guarden de manera reverent a la cripta en sis urnes de marbre, flanquejades per dos vitralls on es representen les flames del martiri a la manera de les flames de la Pentecosta. ¿Qui no guarda el record dels amics i companys de campament aplegats al voltant del foc? ¿Qui no ha contemplat mai les formes i el joguineig inaprehensibles de les flames i els tions espurnejants de la llar?

Joan Maragall en EL NADAL DE SANT JOAN (1904) expressa bellament aquest encís, aquesta emoció íntima de la contemplació del foc:

El foc és la primera meravella: aquesta llum, aquesta ardència que s'encomana i tot ho torna brill: aquestes fustes seques, aquesta palla bruta, [...] tot es tornarà un brill ardent [...] No sé quina cosa tan estranya és això del foc [...] que faci tanta alegria de veure-ho. No sé si és un pressentiment de la transfiguració espiritual de totes les coses.

[...] Oh! el foc, el foc! Tot es pot tornar foc, tot es pot tornar brill i calor, tot es pot tornar esperit i amor... [...] ¿No sentiu en l'aire del matí de Sant Joan l'alè de les coses transfigurades? [...] Sembla que tot és net i pur; que en el món hi ha un gran recomençament... [...] I doncs, què ha passat aquesta nit? Les coses velles d'aquest món se n'han anat a l'altre passant pel foc.

[...] Per això cada any quan torneu, a l'altre cap de Nadal [...], ompliu el món de pressentiments. I al primer foc que s'encén, totes les coses comencen a moure's de l'un món a l'altre.



LA LLAMA Y EL ESPÍRITU

Somos llama de amor, testimonio que no cesa
(Lloem el Senyor, canto 199)

SITUACIÓN

Al acceder a la plaza del Casal La Salle de Sant Martí, Veciana, en un rincón, a la derecha, verás el tocón de un árbol sobre el cual cuatro barras de acero sostienen un tronco con la forma de una llama que estuviera consumiéndolo. Su autor es Joan Baiget, profesor del Campus La Salle. Al acercarte, distinguirás unas pequeñas bolas de color amarillento repartidas por el tronco, como impactos de bala.

SÍMBOLISMO

Estas marcas nos recuerdan a los mártires lasalianos que fueron asesinados durante la guerra civil española (1936-1939) en Catalunya cuyos cuerpos se guardan reverentemente en la cripta en seis urnas de mármol flanqueadas por dos vidrieras de colores donde se representan las llamas de su martirio a la manera de las llamas de Pentecostés. ¿Quién no conserva el recuerdo de los amigos y compañeros de campamento sentados alrededor del fuego? ¿Quién no ha contemplado nunca la llama y las formas inaprensibles de las llamas y el centelleo de los tizones del hogar?

Juan Maragall en su escrito EL NADAL DE SANT JOAN (1904) expresa bellamente esta seducción, esta emoción íntima de la contemplación del fuego:

El fuego es la primera maravilla: esta luz, este ardor que se contagia y todo lo vuelve brillo: estas maderas secas, esta paja sucia, [...] todo se transformará en brillo ardiente [...] No sé qué cosa tan extraña tiene esto del fuego [...] que dé tanta alegría al contemplarlo. No sé si será un presentimiento de la transfiguración espiritual de todas las cosas.

[...] Oh! el fuego, el fuego! Todo puede convertirse en fuego, todo puede volverse brillo y calor, todo se puede convertir en espíritu y amor... [...] ¿No sentís en el aire de la mañana de San Juan el aliento de las cosas transfiguradas? [...] Todo parece ser limpio y puro, que en mundo se ha producido un nuevo comienzo... [...] Y pues, ¿qué ha ocurrido esa noche? Todo lo viejo de este mundo se ha ido al otro pasando por el fuego

[...] Por eso cada año, al volver, en el otro extremo de la Navidad [...], llenáis el mundo de presentimientos. Y con la primera hoguera que se enciende, todas las cosas empiezan a moverse de un mundo al otro.



REMEMBRANCES BÍBLIQUES

El poble d'Israel, al cap de 50 dies després de Pasqua, celebrava la festa de la Pentecosta o de la collita, una celebració que, amb el pas del temps, es va relacionar amb la promulgació de la llei al Sinaí (Ex 1-16).

Per als cristians, la Pentecosta es dóna al Cenacle, quan reunits els apòstols amb Maria, l'Esperit se'ls va manifestar en forma de llengües de foc i van començar a parlar diverses llengües davant la gent piadosa de totes les nacions (tot un poble) que s'hi havien aplegat i s'admiraven d'aquell prodigi, segons ens diu Ac 2,1-13. És el moment en què la diversitat de llengües expressa la seva unitat (Gal 4,6-7) per oposició a la dispersió de la torre de Babel (Gn 11,1-9).

L'Esperit habita dins el cor de l'home i li dona un cor nou (Gn 30,31-34). ¿Qui no recorda el carro d'Eliès pujant al cel? 2 Re 2,11-12 ¿O els 7 anys d'abundància del patriarca Josep a Egipte (Gn 41,47-48)? ¿O l'estada al desert durant 40 anys de Moisès i el seu tabernacle (Nm 11,16)? ¿O el colom amb el brot d'olivera que retornà a l'arca de Noé? (Gn 8,11). Ho diu Gn 1,1: *L'Esperit de Déu planava sobre les aigües, tal com avui plana sobre tot el món i també a dins teu, perquè és on fa niu.*

N L'ESPIRITUALITAT LASAL-LIANA

Hi ha una cançó lasal·liana (Lloem el Senyor, núm. 199 "L'Esperança de La Salle") que en la tornada diu: som una flama d'amor, testimoni que no calla, una estrella que il·lumina com el sol.

La Regla, o directori dels Germans, diu: *Fidels a les crides de l'Esperit Sant i al carisma del seu Fundador, els Germans, seguint Jesús, el Crist, es consagren a Déu.*

I al núm. 157: *Els Germans es senten responsables de compartir l'erència pedagògica i espiritual amb tots els seus Col·laboradors; i és a través d'aquesta experiència que reconeixen les crides que l'Esperit els adreça avui: la crida a esdevenir entre ells i amb ells cor, memòria i garantia del carisma de La Salle (Dons i disposicions de cada lasal·lià per a l'exercici de la missió educativa lasal·liana).*



REMEMORANDO LA BIBLIA

El pueblo de Israel, 50 días después de la Pascua, celebraba la fiesta de Pentecostés o de la cosecha, una celebración que, con el pasar de los años, se relacionó con la promulgación de la ley en el Sinaí (Ex 1-16).

Para los cristianos, Pentecostés se inicia en el Cenáculo, cuando estando juntos los Apóstoles con María, se les manifiesta el Espíritu en forma de lenguas de fuego y empezaron a hablar diversas lenguas ante la gente piadosa de todas las naciones (todo un pueblo) que se habían congregado y contemplaban asombrados aquel prodigo, según se lee en He 2,1-13. Es el momento en que la diversidad de lenguas expresa su unidad (Gal 4,6-7) por oposición a la dispersión de la torre de Babel (Gn. 11,1-9).

El Espíritu habita en el corazón del hombre y le da un corazón nuevo (Gn 30,31-34). ¿Quién no recuerda el carro de Elías subiendo al cielo? (2 Re 2,11-12) ¿O los 7 años de abundancia del patriarca José en Egipto (Gn 41,47-48)? ¿O los 40 años de Moisés y su pueblo en el desierto (Nm 11,16)? ¿O la paloma con el ramo de olivo regresando al arca de Noé? (Gn 8,11) Lo leemos en Gn 1,1: *El Espíritu de Dios se movía sobre las aguas, tal como hoy aletea sobre el mundo y también en nuestro interior, que es donde anida.*

EN LA ESPIRITUALIDAD LASALIANA

Hay una canción lasaliana que nos dice: somos llama de amor, testimonio que no cesa, una estrella que ilumina como el sol.

En la Regla de los Hermanos, se lee: *Fieles a las llamadas del Espíritu Santo y al carisma de su Fundador, los Hermanos, siguiendo a Jesús, el Mesías, se consagran a Dios.*

Y en el nº 157 de la Regla se lee: Los Hermanos se sienten responsables de compartir la herencia pedagógica y espiritual con todos sus Colaboradores; y es a través de esta experiencia que reconocen las llamadas que el Espíritu dirige a los Hermanos hoy: la llamada a ser entre ellos y con ellos corazón, memoria y garantía del carisma de La Salle (Dones y disposiciones de cada lasaliano para el ejercicio de la misión educativa lasaliana).